

EU Action for Sustainable Landscape Management

DURATION 2019-12-01 to 2026-12-01

CRIS ENV/2019/041-788

GEOGRAPHICAL SCOPE Multi-country

COUNTRY GROUP LDC and SIDS

COUNTRIES Anguilla, Antigua & Barbuda, Bolivia, Brazil, British Virgin Islands, Burkina Faso, Cambodia, Cameroon, Central African Republic, Chad, Colombia, Dominica, DRC, Ecuador, Ghana, Grenada, Honduras, Jamaica, Kenya, Lao PDR, Mauritius, Montserrat, Myanmar, Papua New Guinea, Paraguay, Saint Kitts & Nevis, Saint Lucia, Saint Vincent & the Grenadines, São Tomé & Príncipe, Senegal, Timor Leste, Vietnam, Zimbabwe

TOTAL BUDGET (in mEUR) 123.44

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 43.96

AID DELIVERY MODALITY Project

MANAGEMENT MODE Direct management

GCCA+ PRIORITY AREAS



Climate adaptation (GCCA)



Climate change mainstreaming and poverty reduction (GCCA+)



Disaster Risk Reduction (DRR)



Increasing resilience to climate-related stresses and shocks (GCCA+)



Mainstreaming in policies, strategies, plan (GCCA)



Reduction of emissions from deforestation and forest degradation (REDD)



Sector-based climate change adaptation and mitigation strategies (GCCA+)

SECTORS



Agriculture and Food Security (including Fisheries)



Disaster Risk Reduction DRR



Economic development, Tourism



Education and Research



Energy



Environment and natural resources (including forestry)



Water and sanitation

GOOD PRACTICES¹

- Biodiversity (see RM)
- Climate change mainstreaming (in sectors, in planning, in the budget, in M&E)
- Climate policy development
- Coastal management
- Communication
- Decentralisation
- Forestry
- Gender (see PM)
- Job creation
- Low carbon development
- Other (social nets, rights based approaches, security, etc.)
- Other EbA (IWRM, wetland conservation)
- Private sector involvement
- Research and innovation
- Scaling up (in sectors, in programmes, at geographical level)
- Sustainable land use including fight against desertification
- Urban planning and development
- Win-win e.g., climate smart agriculture

¹ "Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects

SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS

- Zero hunger
- Gender equality
- Responsible consumption and production
- Climate action
- Life on land
- Partnerships for the goals

CONTEXT

Sustainable land management is critical to address the triple challenge of sustainably providing resources for a growing population, preventing biodiversity collapse and mitigating and adapting to climate change, thus contributing to the achievement of the Sustainable Development Goals 2 (hunger), 6 (water), 12 (green economy), 13 (climate change) and 15 (terrestrial ecosystems), to the Nationally Determined Contributions (NDCs) of the Paris Agreement and to National Biodiversity Strategies and Action Plans (NBSAPs). Landscape approaches aim at allocating and managing land to achieve economic and social development objectives while preserving ecosystems and the essential services they provide in areas where agriculture and other productive land uses compete with environmental, climate and biodiversity goals. By maintaining the biodiversity that supplies critical ecosystem services within farms, forests and rangelands, these approaches ensure that the production of food, fibre, fuel and timber can be sustained over the long run, ensuring both sustainability and climate resilience. Growing pressures on the environment and biodiversity worldwide, and unsustainable land management can have a severe impact on rural communities and their traditional livelihoods, particularly on groups living in vulnerable situations such as indigenous communities and women. Women are indeed disproportionately affected by land degradation, as they bear a significant share of the responsibility for farming and food production, as well as their households. They are also more dependent on land to ensure food security and nutrition and for income earning activities. Climate change can also have a detrimental impact on several human rights, including economic and social rights, such as the right to food, to health and to shelter. And land degradation and disasters contribute to malnutrition, exposure to disease, declining access to water, among other things.

OVERALL OBJECTIVE

The overall objective of this action is to optimise the contribution of land to agriculture, food security, climate change mitigation and adaptation, and the preservation of ecosystems and of the essential services they provide.

SPECIFIC OBJECTIVES

In order to achieve this, the project will focus on two components which aim to:

Component 1: (SO1) strengthen inclusive and sustainable management of land through integrated landscape approaches that conciliate and meet multiple objectives on a specific territory, in particular: 1) food and nutrition security, resilience, sustainable agriculture, rural development and job creation; 2) climate change mitigation and adaptation, disaster risk reduction; 3) biodiversity and land/forest ecosystems conservation,

restoration and sustainable use. Expected project outputs under this objective are: 1) scalable pilot initiatives that help conciliate different land uses, foster innovation and lessons learning are field tested and deliver multiple agricultural, climate and biodiversity-related benefits; 2) improved land governance and management systems are promoted, notably through better cross-sectoral coordination, enhanced participation of land users and local stakeholders, including local communities, women, and the private sector, in land-related decisions, and other appropriate land governance measures; and 3) the capacities of actors and institutions for sustainable landscape management are enhanced.

Component 2: (SO2) facilitate integrated landscape management knowledge generation and sharing. Under this objective, the action is expected to achieve the following output: 4) landscape approaches for sustainable land management, are promoted through documenting field experience, knowledge generation and sharing, technical advice on integrated sustainable landscape management, support to coordination, lessons learning, dissemination, communication, and contribution to international fora and land related policy discussions.

ACTIVITIES

See individual project fiches for more information

Component 1 (projects at national/sub-regional level): within the triple objective of food security, natural ecosystem management and climate change mitigation/adaptation, the first component of this action will support up to 23 projects across 20 countries and 3 sub-regions, encompassing a broad range of activities and measures for land use planning, land governance, conservation and sustainable management, capacity development, sustainable agriculture and forestry, and watershed management, tailored to local contexts.

- A first set of country projects intends to focus on field activities for biodiversity and landscape conservation around and within protected areas, as well as on climate-smart agriculture such as agroecology and agroforestry for improved livelihood opportunities. [13] These actions will mostly be deployed in biodiversity-rich countries in Latin America (Brazil-Paraguay sub-region), in South-East Asia (Cambodia and Papua New Guinea), and in the sub-Saharan savannah region (Zimbabwe, Ghana, and the Democratic Republic of the Congo). In the DRC, these will be combined with renewable-energy production activities in order to enhance peoples' livelihoods and reduce their vulnerability to climate change. In Cambodia, these will be accompanied by specific capacity-building and community-managed activities, while in Zimbabwe it will be implemented through sustainable financing initiatives such as payments for ecosystem services.

- A few countries intend to implement activities focusing on strengthening and implementing national land use policies, as well as enhancing institutional capacities. This is the case in Myanmar and Colombia, however, where recently-adopted national policies require further support for implementation and enforcement.

- Sustainable forest management and landscape conservation, as well as climate-smart agriculture activities and sustainable value chain development activities will mostly be implemented in South-East Asia (Laos, Vietnam). In Mauritius, forest restoration activities are combined with fauna restoration and conservation.
- Certification schemes and labels, voluntary codes of conduct, voluntary commitments of the private sector - deforestation-free and sustainable supply chain activities, and strengthening of markets and financial services
- will complement current FLEGT efforts in Ecuador and Honduras.

- Activities in Jamaica, Timor Leste and Eastern Caribbean states intend to focus on strengthening ecosystem and peoples' resilience to climate change through integrated watershed and land management. Integrated water and land management activities will also be the main focus in Bolivia.
- Fostering climate- and environment-friendly agricultural development through familyfarming, value chain strengthening and stakeholder platforms will be the focus of activities taking place in Sao Tome.
- Activities in the Sahel will mainly focus on addressing competing land uses between pastoralists, farmers and forest dwellers, promote sustainable ecosystem management and agriculture for improved livelihood opportunities and increased resilience to climate change, stability and security. This is the case, for example, in Kenya, Chad-Central African Republic sub-region, and Cameroon. In the latter, this will be combined with support to public-private partnerships for ecosystem conservation, while in Kenya, community-conservation models will be deepened and expanded.
- Finally, activities in Burkina Faso intend to focus on strengthening rural economies through the promotion of integrated sustainable landscape management such as forest restoration, agroforestry, water and renewable energy access.
- In all actions above, activities aiming at women's empowerment through food security and access to land, improved knowledge generation on gender issues, as well as good governance (dialogue between concerned stakeholders and land users, partnerships, inclusiveness, community-based management schemes) will be pursued.

Component 2 will focus on the global level, complement component 1, and encompass the following activities:

- Technical assistance and guidance to country/sub-regional actions;
- Knowledge capture, sharing and communication; and
- Learning and outreach, and further promoting and disseminating generated knowledge in international fora.

MAIN ACHIEVEMENTS

See individual project fiches for more information

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en

Action de l'UE pour la gestion durable des paysages

DURÉE 2019-12-01 à 2026-12-31

CRIS ENV/2019/041-788

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE Multi-pays

RÉGION Multi-région

GROUPE DE PAYS PMA and PEID

PAYS Anguilla, Antigua & Barbades, Bolivie, Brésil, Iles Vierges britanniques, Burkina Faso, Cambodge, Cameroun, République centrafricaine, Tchad, Colombie, Dominique, RDC, Equateur, Ghana, Grenade, Honduras, Jamaïque, Kenya, Laos, Maurice, Montserrat, Myanmar, Papouasie-Nouvelle-Guinée, Paraguay, Saint-Kitts-et-Nevis, Sainte-Lucie, Saint-Vincent-et-les-Grenadines, São Tomé-et-Principe, Sénégal, Timor Leste, Vietnam, Zimbabwe.

BUDGET TOTAL (in mEUR) 123.44

CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR) 43.96

FORME D'AIDE Projet

MODE DE GESTION Gestion directe

DOMAINES PRIORITAIRES AMCC+



Adaptation au changement climatique (AMCC)



Intégration systématique du changement climatique et de la lutte contre la pauvreté (AMCC+)



Réduction des risques de catastrophe (RRC)



Renforcement de la résilience aux stress et chocs liés au changement climatique (AMCC+)



Intégration dans les politiques, stratégies et plans (AMCC)



Réduction des émissions dues au déboisement et à la dégradation des forêts (REDD)



Stratégies sectorielles d'adaptation et d'atténuation face au changement climatique (AMCC+)

SECTEURS



Agriculture et sécurité alimentaire



Réduction des risques de catastrophe



Développement économique, tourisme



Education et recherche



Énergie



Environnement et ressources naturelles



Eau et assainissement Eau et assainissement

BONNES PRATIQUES¹

- Biodiversité
- Intégration du changement climatique (dans des secteurs, la planification, le budget, le suivi et l'évaluation)
- Développement de la politique climatique
- Gestion côtière
- Communication
- Décentralisation
- Sylviculture
- Genre
- Création d'emplois
- Développement à faible émission de carbone
- Autres (protection sociale, approches basées sur les droits, sécurité, etc.)
- Autres EbA (GIRE, conservation des zones humides)
- Implication du secteur privé
- Recherche et innovation
- Mise à l'échelle (dans des secteurs, des programmes, au niveau géographique)
- Utilisation durable des terres, y compris lutte contre la désertification
- Planification et développement urbains Approche gagnant-gagnant, par ex. agriculture intelligente face au climat

¹ Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

CONTEXTE

La gestion durable des terres est essentielle pour relever le triple défi consistant à fournir durablement des ressources à une population croissante, à prévenir l'effondrement de la biodiversité et à atténuer le changement climatique et à s'y adapter, contribuant ainsi à la réalisation des objectifs de développement durable 2 (faim), 6 (eau), 12 (économie verte), 13 (changement climatique) et 15 (écosystèmes terrestres), aux contributions déterminées au niveau national (CDN) de l'accord de Paris et aux stratégies et plans d'action nationaux pour la biodiversité (SPANB).

Les approches paysages visent à allouer et à gérer les terres afin d'atteindre les objectifs de développement économique et social tout en préservant les écosystèmes et les services essentiels qu'ils fournissent dans les zones où l'agriculture et d'autres utilisations productives des terres sont en concurrence avec les objectifs en matière d'environnement, de climat et de biodiversité.

En préservant la biodiversité qui fournit des services écosystémiques essentiels au sein des exploitations agricoles, des forêts et des pâturages, ces approches garantissent que la production de nourriture, de fibres, de combustible et de bois peut être maintenue sur le long terme, assurant à la fois la durabilité et la résilience climatique. Les pressions croissantes sur l'environnement et la biodiversité dans le monde entier, et la gestion non durable des terres peuvent avoir de graves répercussions sur les communautés rurales et leurs moyens de subsistance traditionnels, en particulier sur les groupes vivant dans des situations vulnérables comme les communautés indigènes et les femmes. Les femmes sont en effet touchées de manière disproportionnée par la dégradation des terres, car elles assument une part importante de la responsabilité de l'agriculture et de la production alimentaire, ainsi que de leur ménage. Elles sont également plus dépendantes de la terre pour assurer leur sécurité alimentaire et leur nutrition et pour exercer des activités rémunératrices.

Le changement climatique peut également avoir un impact négatif sur plusieurs droits de l'homme, y compris les droits économiques et sociaux, tels que le droit à l'alimentation, à la santé et au logement. Et la dégradation des terres et les catastrophes contribuent à la malnutrition, à l'exposition aux maladies, à la diminution de l'accès à l'eau, entre autres.

OBJECTIF GLOBAL

L'objectif général de cette action est d'optimiser la contribution des terres à l'agriculture, à la sécurité alimentaire, à l'atténuation du changement climatique et à l'adaptation à celui-ci, ainsi qu'à la préservation des écosystèmes et des services essentiels qu'ils fournissent.

OBJECTIF SPÉCIFIQUE

Pour y parvenir, le projet se concentrera sur deux composantes qui visent à

Composante 1 : (SO1) renforcer la gestion inclusive et durable des terres par des approches intégrées du paysage qui concilient et répondent à des objectifs multiples sur un territoire spécifique, en particulier : 1) la sécurité alimentaire et nutritionnelle, la résilience, l'agriculture durable, le développement rural et la création d'emplois ; 2) l'atténuation du changement climatique et l'adaptation à celui-ci, la réduction des risques de catastrophe ; 3) la biodiversité et la conservation, la restauration et l'utilisation durable des écosystèmes terrestres et forestiers. Les résultats escomptés des projets au titre de cet objectif sont les suivants : 1) des initiatives pilotes modulables qui aident à concilier les différentes utilisations des terres, favorisent

l'innovation et l'apprentissage des leçons sont testées sur le terrain et offrent de multiples avantages liés à l'agriculture, au climat et à la biodiversité ; 2) l'amélioration des systèmes de gouvernance et de gestion des terres est encouragée, notamment par une meilleure coordination intersectorielle, une participation accrue des utilisateurs des terres et des parties prenantes locales, y compris les communautés locales, les femmes et le secteur privé, aux décisions relatives aux terres, et d'autres mesures appropriées de gouvernance des terres ; et 3) les capacités des acteurs et des institutions en matière de gestion durable des paysages sont renforcées.

Composante 2 : (SO2) faciliter la production et le partage des connaissances en matière de gestion intégrée des paysages. Dans le cadre de cet objectif, l'action devrait permettre d'atteindre les résultats suivants : 4) les approches paysagères de la gestion durable des terres sont encouragées par la documentation de l'expérience de terrain, la production et le partage des connaissances, les conseils techniques sur la gestion intégrée et durable des paysages, le soutien à la coordination, l'apprentissage des leçons, la diffusion, la communication et la contribution aux forums internationaux et aux discussions sur les politiques liées aux terres.

ACTIVITES PREVUES

Voir les fiches projets individuelles pour plus d'informations.

Composante 1 (projets au niveau national/sous-régional) : dans le cadre du triple objectif de la sécurité alimentaire, de la gestion des écosystèmes naturels et de l'atténuation du changement climatique et de l'adaptation à celui-ci, le premier volet de cette action soutiendra jusqu'à 23 projets dans 20 pays et 3 sous-régions, englobant un large éventail d'activités et de mesures pour l'aménagement du territoire, la gouvernance des terres, la conservation et la gestion durable, le développement des capacités, l'agriculture et la sylviculture durables et la gestion des bassins versants, adaptés aux contextes locaux.

- Une première série de projets nationaux vise à se concentrer sur des activités de terrain pour la biodiversité et la conservation des paysages autour et à l'intérieur des zones protégées, ainsi que sur l'agriculture intelligente en matière de climat, comme l'agroécologie et l'agroforesterie, pour améliorer les moyens de subsistance. Ces actions seront principalement déployées dans des pays riches en biodiversité en Amérique latine (sous-région Brésil-Paraguay), en Asie du Sud-Est (Cambodge et Papouasie-Nouvelle-Guinée) et dans la région des savanes subsahariennes (Zimbabwe, Ghana et République démocratique du Congo). En RDC, elles seront combinées à des activités de production d'énergie renouvelable afin d'améliorer les moyens de subsistance des populations et de réduire leur vulnérabilité au changement climatique. Au Cambodge, elles seront accompagnées d'activités spécifiques de renforcement des capacités et de gestion communautaire, tandis qu'au Zimbabwe, elles seront mises en œuvre par le biais d'initiatives de financement durable telles que le paiement des services écosystémiques.

- Quelques pays ont l'intention de mettre en œuvre des activités axées sur le renforcement et la mise en œuvre de politiques nationales d'utilisation des terres, ainsi que sur le renforcement des capacités institutionnelles. C'est toutefois le cas du Myanmar et de la Colombie, où les politiques nationales récemment adoptées nécessitent un soutien supplémentaire pour leur mise en œuvre et leur application.

- La gestion durable des forêts et la conservation des paysages, ainsi que les activités d'agriculture intelligente sur le plan climatique et les activités de développement durable de la chaîne de valeur seront principalement mises en œuvre en Asie du Sud-Est (Laos, Vietnam). À Maurice, les activités de restauration des forêts sont combinées avec la restauration et la conservation de la faune.

- Des systèmes de certification et des labels, des codes de conduite volontaires, des engagements volontaires du secteur privé - activités de la chaîne d'approvisionnement durable et sans déforestation, et renforcement des marchés et des services financiers - compléteront les efforts FLEGT actuels en Équateur et au Honduras.
- Les activités menées en Jamaïque, au Timor-Oriental et dans les États des Caraïbes orientales visent à renforcer la résilience des écosystèmes et des populations face au changement climatique grâce à une gestion intégrée des bassins versants et des terres. Les activités de gestion intégrée de l'eau et des terres seront également au centre des préoccupations en Bolivie.
- La promotion d'un développement agricole respectueux du climat et de l'environnement par le biais de l'agriculture familiale, du renforcement de la chaîne de valeur et des plateformes de parties prenantes sera au centre des activités qui se dérouleront à Sao Tomé.
- Les activités dans le Sahel se concentreront principalement sur les utilisations concurrentes des terres entre les pasteurs, les agriculteurs et les habitants des forêts, sur la promotion de la gestion durable des écosystèmes et de l'agriculture pour améliorer les moyens de subsistance et accroître la résilience au changement climatique, la stabilité et la sécurité. C'est le cas, par exemple, au Kenya, dans la sous-région Tchad-République centrafricaine et au Cameroun. Dans ce dernier pays, cette action sera combinée à un soutien aux partenariats public-privé pour la conservation des écosystèmes, tandis qu'au Kenya, les modèles de conservation communautaire seront approfondis et étendus.
- Enfin, au Burkina Faso, les activités se concentreront sur le renforcement des économies rurales par la promotion de la gestion intégrée et durable des paysages, comme la restauration des forêts, l'agroforesterie, l'accès à l'eau et aux énergies renouvelables.
- Dans toutes les actions ci-dessus, les activités visant à l'autonomisation des femmes par la sécurité alimentaire et l'accès à la terre, l'amélioration de la production de connaissances sur les questions de genre, ainsi que la bonne gouvernance (dialogue entre les parties prenantes concernées et les utilisateurs des terres, partenariats, intégration, programmes de gestion communautaire) seront poursuivies.

La composante 2 sera axé sur le niveau mondial, complètera le volet 1 et englobera les activités suivantes :

- Assistance technique et orientation des actions nationales/sous-régionales ;
- Saisie, partage et communication des connaissances ; et
- Apprentissage et vulgarisation, et promotion et diffusion plus poussée des connaissances générées dans les forums internationaux.

RÉSULTATS OBTENUS

Voir les fiches projets individuelles pour plus d'informations.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en